
_________________________________________________________________________ 

Český  svaz  chovatelů 
Maškova 3, 182 53 Praha 8 – Kobylisy  

tel.: 284683437                       fax: 284681451 

e-mail: drubez@cschdz.cz 

      www.cschdz.cz     

IČO: 00443204,    bank. spojení:  KB, Praha 8,     č. ú. 635-081/0100 

                                                                                                                       V Praze 26. dubna 2007 

 

              

Zápis č. 1/2007 
ze společného jednání Ústřední odborné komise chovatelů drůbeže a Rady Plemenné 

knihy drůbeže, jež se konalo v Praze dne 18. dubna 2007 
 

Přítomní:        J. Bayer, P. Hrubeš, Ing. Konrád, I. Pavel, Ing. Soukupová, CSc., Ing. Stejskalová,  

                       Ing. Šonka, Prof. Ing. Tůmová, CSc., J. Vilhelm 

Omluveni:      Ing. Bouma, CSc., Ing. Kratochvíl, CSc., Ing. Prombergerová, PhD., Ing. Tuláček, 

                       P. Ţuffa 

                        

PROGRAM:  1. Úvod, kontrola usnesení z minulého jednání 

                       2. Informace o činnosti Plemenné knihy drůbeže 

                      3. Genetické zdroje drůbeže 

                      4. Celostátní výstava drobného zvířectva 

                      5. Různé, diskuse, závěr 

 

Ad 1)  Úvod, kontrola usnesení z minulého jednání   

   Jednání zahájila Prof. Ing. Eva Tůmová, CSc., předsedkyně Rady Plemenné knihy drůbeţe. Byla 

provedena kontrola jednotlivých bodů usnesení z minulého jednání. K testování českých slepic 

v Mezinárodní testovací stanici drůbeţe v Ústrašicích bylo řečeno, ţe rozdílnost výsledků mezi 

MTSD a jednotlivými chovy bude pravděpodobně dána chovatelskou metodikou dopočtu snášky.  

USNESENÍ 07/1/1/1: ÚOK CHD a Rada PKD bere na vědomí informace o rozdílnosti 

                                    výsledků v ukazatelích uţitkovosti českých slepic vykazovaných 

                                    MTSD a jednotlivými chovy. 

 

Ad 2)  Informace o činnosti Plemenné knihy drůbeţe 

   Ing. Eliška Stejskalová informovala o uznávacím řízení stávajících (i zcela nových) 

šlechtitelských a plemenných chovů evidovaných Plemennou knihou drůbeţe. Vzhledem k tomu, 

ţe se v roce 2006 nekonala celostátní výstava drobného zvířectva, byly mnohé chovy uznávány na 

jiných výstavách, coţ s sebou přineslo řadu komplikací. Většina chovů však musela být uznána 

přímo v chovu. 

USNESENÍ 07/1/2/1: Účastníci vzali na vědomí informace o kontrolovaných chovech 

                                     evidovaných Plemennou knihou drůbeţe. 

 

Ad 3)  Genetické zdroje drůbeţe 

   Vzhledem k novému „Národnímu programu“ dochází k některým změnám. Byly ustanoveny 

komise pro jednotlivé skupiny genetických zdrojů hospodářsky významných zvířat. Český svaz 

chovatelů bude mít svoje zástupce v těchto komisích pro drobná zvířata: 

KRÁLÍCI A NUTRIE:  

Prof. Ing. Eva Tůmová, CSc. (předsedkyně), Ing. Josef Zadina (ÚOK CHK), Petr Sirotek (ÚOK 

CHK), Ing. Martin Dušek (Plemenná kniha králíků), Ing. Vratislav Kučera (moravský modrý), 

Miloslav Zbraněk (moravský bílý hnědooký), Ing. Antonín Štětka (český albín), Ing. Břetislav 

Hanák (český červený a český luštič), Václav Mlaskač (český černopesíkatý), Oldřich Palounek 

(český strakáč), Ing. Jan Kaplan (ÚOK CHKZ), Jana Korbová (Plemenná kniha nutrií). 

DRŮBEŢ:  

Ing. Zdena Soukupová, CSc. (předsedkyně), Ing. Vlastislav Machander (MTSD), RNDr. Milan 

Tyller (velkochovy), Ing. František Šonka (ÚOK CHD), Ing. Eliška Stejskalová (Plemenná kniha 

drůbeţe), Ivan Pavel (Klub chovatelů českých hus), Miroslav Mašata (Klub chovatelů českých 

plemen slepic) + zástupce výzkumného ústavu drţícího hejno pro testování léčiv. 
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   Dále bylo zdůrazněno, ţe majitelé genetických zdrojů musí dodrţovat podmínky nutné pro 

poskytnutí dotace. Chovatelé budou upozorněni na to, ţe na kontrolu chovu můţe přijít 

plemenářská inspekce. V případě, ţe v chovu budou prokázány některé nesrovnalosti, můţe nastat 

to, ţe chovatelé vrátí státu poskytnutou státní dotaci.  

USNESENÍ 07/1/3/1: Účastníci jednání byli seznámeni s novými komisemi pro genetické 

                                     zdroje drobných zvířat.  

                     07/1/3/2: Majitelé genetických zdrojů budou informováni o tom, ţe jejich  

                                     chov můţe navštívit plemenářská inspekce, která v případě nedodrţení 

                                     podmínek nutných k poskytnutí dotace, můţe nařídit vrácení 

                                     peněz. 

 

Ad 4)  Celostátní výstava drobného zvířectva 

   Letos se bude celostátní výstava drobného zvířectva konat ve dnech 16.-18. listopadu 2007 na 

Výstavišti v Lysé nad Labem. Bylo konstatováno, ţe plán velkých výstav je nutné zveřejnit několik 

let dopředu a nikoliv pár měsíců před vlastní akcí. Členové ÚOK CHD a Rady PKD povaţují za 

potřebné pořádat CV kaţdoročně, a to na Výstavišti v Lysé nad Labem, které vyhovuje jednak svou 

snadnou dopravní dostupností, tak finančními náklady a vysokým počtem návštěvníků. Pořádat 

výstavy na drahých výstavištích a navíc v místech, kam nepřijdou návštěvníci, nemá smysl.  

   V expozici drůbeţe začnou být vystavovány i křepelky, Josef Vilhelm vyrobí na příští jednání 

ÚOK CHD prototyp klece pro křepelky. Zvířata budou umístěna, jako další zvířata v expozici 

drůbeţe, jednotlivě v klecích. 

USNESENÍ 07/1/4/1: ÚOK CHD a Rada PKD poţaduje zveřejňování termínů celostátních 

                                     výstav vţdy několik let dopředu, dále povaţuje za potřebné kaţdoroční  

                                     pořádání CV, a to na Výstavišti v Lysé nad Labem (je dopravně dostupné,  

                                     finančně přijatelné a vykazuje vysokou návštěvnost).  

                     07/1/4/2:  Josef Vilhelm vyrobí na příští jednání ÚOK CHD prototyp klece na 

                                     křepelky (na CV budou vystavovány jednotlivě). 

 

Ad 5)  Různé, diskuse, závěr 

   Ing. František Šonka předal Ivanu Pavlovi svazové vyznamenání I. stupně Za zásluhy, které mu 

navrhla ÚOK CHD za zpracování Vzorníku plemen drůbeţe. 

   Ing. Richard Konrád informoval, ţe v nově připravované novele vyhlášky k plemenářskému 

zákonu, jeţ se týká značení hospodářských zvířat, je i obsáhlá kapitola k líhním. Ty musejí být 

pochopitelně registrované, vést řádnou evidenci a odevzdávat řadu hlášení. U líhní, které jsou 

doposud vedeny jako uznané chovatelské líhně, hrozí, ţe zodpovědnost za případné nesrovnalosti 

ponese i ČSCH. Proto bylo rozhodnuto, ţe ČSCH jiţ ţádné oficiálně uznané líhně evidovat nebude. 

Líhním zveřejní inzeráty, upozorní chovatele na to, kde je moţné sehnat čistokrevnou drůbeţ a 

bude-li mít líhňař zájem, krajský garant provede posouzení rozmnoţovacích chovů.   

   Ivan Pavel informoval o tom, ţe české husy dopadly na Evropské výstavě špatně proto, ţe 

v Německu se neřídí standardem země původu – respektive standard mají správný, ale jeho výklad 

je odlišný. Proto je domluveno, ţe na speciální výstavu českých hus, jeţ se bude konat 20. září 

2007 v Třebechovicích pod Orebem, přijedou i němečtí posuzovatelé a pohled na české husy se 

sjednotí . 

   Delegátem odbornosti na Valnou hromadu ČSCH byl zvolen Ing. František Šonka. 

USNESENÍ 07/1/5/1: ČSCH jiţ nebude nadále vést uznané líhně drůbeţe. Bude se podílet 

                                     pouze na propagaci líhní. 

                     07/1/5/2: Speciální výstavy českých hus v Třebechovicích pod Orebem se  

                                     zúčastní i němečtí posuzovatelé a sjednotí se pohled na posuzování 

                                     českých hus.   

                     07/1/5/3: Delegátem odbornosti na valnou hromadu byl zvolen Ing. František Šonka. 

Poté bylo společné jednání ÚOK CHD a Rady Plemenné knihy drůbeţe zakončeno. 

 

 

                Prof. Ing. Eva Tůmová, CSc.                                  Ing. František Šonka 

                   předsedkyně Rady PKD                                       předseda ÚOK CHD 

 

 

Zapsala – Ing. Eliška Stejskalová 

 

 



_________________________________________________________________________ 

Český  svaz  chovatelů 
Maškova 3, 182 53 Praha 8 – Kobylisy  

tel.: 284683437                       fax: 284681451 

e-mail: drubez@cschdz.cz 

      www.cschdz.cz     

IČO: 00443204,    bank. spojení:  KB, Praha 8,     č. ú. 635-081/0100 

    

                                                                                                                    V Praze 7. listopadu 2007 

 

Zápis č. 2/2007 
z jednání Ústřední odborné komise chovatelů drůbeže, které se konalo 1. listopadu 

2007 v Praze. 

 

Přítomní:     Ing. Richard Konrád, Ing. František Šonka, Josef Vilhelm 

Omluveni:   Jaroslav Bayer, Ing. Iveta Prombergerová, Ph.D., Ivan Pavel (za sbor posuz.) 

                    Ing. Jan Bouma, CSc. (předseda RK) 

 

PROGRAM:  1. Úvod, kontrola usnesení z minulého jednání 

                      2. Celostátní výstava drobného zvířectva 2007 

                      3. Směrnice pro činnost kontrolovaných chovů drůbeže 

                      4. Různé, diskuse, závěr 

 

Ad 1)  Úvod, kontrola usnesení z minulého jednání 

  Jednání zahájil Ing. František Šonka, předseda ÚOK CHD. Konstatoval, ţe řada úkolů je 

řešena operativně telefonicky, tento způsob je podstatně méně finančně náročnější, neţ 

časté svolávání jednání ÚOK CHD. Znovu zopakoval, ţe schůzování pro schůzování nemá 

smysl. 

   Při kontrole usnesení bylo konstatováno následující. V listopadu 2008 se bude v Praze-

Letňanech konat středoevropská výstava drobného zvířectva. Vzhledem k tomu, ţe v roce 

2008 mají být na výstavách uznávány kontrolované chovy drůbeţe, je nutné do příštího 

jednání zjistit, zdali na této výstavě budou přijatelné výstavní poplatky.  

   Josef Vilhelm připravuje výstavní klícky pro křepelky (na CV 2007 jich bude vystaveno 

osm). ÚOK CHD rozhodla, ţe budou čtyři klícky společně, rozměr jednotlivé klícky bude: 

25 x 25 x 25 centimetrů. Klícka bude mít pevné dno a plastové krmítko.  

   V Třebechovicích pod Orebem se v rámci speciální výstavy českých hus konalo 

mezinárodní školení posuzovatelů drůbeţe, na němţ byl sjednocen pohled na posuzování 

českých hus. O této akci bude na příštím jednání referovat Ivan Pavel, předseda sboru 

posuzovatelů a předseda Klubu chovatelů českých hus.  

USNESENÍ 07/2/1/1: Na příštím jednání ÚOK CHD bude podána informace o plánova- 

                                     ných výstavních poplatcích (na středoevropské výstavě drobného 

                                     zvířectva v Praze-Letňanech v roce 2008). 

                     07/2/1/2: Josef Vilhelm vyrobí na CV 2007 klícky na křepelky. Čtyři klícky 

                                     pohromadě, rozměr 25 x 25 x 25 cm, pevné dno, plastové krmítko. 

                     07/2/1/3: Ivan Pavel podá na příštím jednání ÚOK CHD informaci o mezi- 

                                     národním školení posuzovatelů konaném v rámci speciální výstavy 

                                     českých hus v Třebechovicích pod Orebem.    

 

Ad 2)  Celostátní výstava drobného zvířectva 2007    
   Dalším bodem jednání byla celostátní výstava drobného zvířectva. Na CV v Lysé nad 

Labem bude vystaveno 1097 kusů drůbeţe, z toho 54 hus, 90 kachen, 18 krůt, 36 perliček, 

891 slepic, 8 křepelek. Čestná cena bude přidělena na kaţdé pětadvacáté zvíře. Na CV 

bude vyuţito barevné zdůraznění udělených tříd a vyvěšení pentlí na čestné ceny, poháry, 

šampióny a vítěze plemene.  
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Zapisovat budou studenti středních zemědělských škol, nosiči nebudou vůbec. Členové 

ÚOK CHD konstatovali, ţe úvahy o zrušení zapisovatelů na budoucích akcích jsou krokem 

zpět. Především posuzování hus a krůt je bez zapisovatelů sloţité, srovnáváním 

s posuzováním v Německu není zcela adekvátní. V Německu se zpravidla zvířata z klece 

vůbec nevyndávají.  

USNESENÍ 07/2/2/1: Členové ÚOK CHD berou na vědomí informace o CV v Lysé n. L.  

 

 

Ad 3)  Směrnice pro činnost kontrolovaných chovů drůbeţe 

   Ing. Richard Konrád konstatoval, ţe nový plemenářský zákon dává poměrně velký 

prostor jednotlivým svazům pro provádění konkrétních plemenářských kroků. Směrnice 

pro činnost kontrolovaných chovů drůbeţe si proto vyţadují jen některé úpravy – nikterak 

zásadní. Uznávací řízení bude probíhat především na velkých výstavách. Do příštího 

jednání ÚOK CHD se Ing. Richard Konrád, Ing. František Šonka a Ing. Eliška Stejskalová 

sejdou a aktualizují směrnice a připraví tento materiál pro schválení. 

USNESENÍ 07/2/3/1: Ing. Richard Konrád, Ing. František Šonka a Ing. Eliška Stejskalová 

                                     aktualizují do příštího jednání ÚOK CHD Směrnice pro činnost  

                                     kontrolovaných chovů drůbeţe, připraví je pro jednání a následné 

                                     schvalovací řízení.   

 

Ad 4)  Různé, diskuse, závěr 

   Ivan Pavel, předseda sboru posuzovatelů, opakovaně upozorňuje na niţší kvalitu 

krouţků – špatnou čitelnost především u menších velikostí, málo kontrastní barvy – čísla 

nejsou výrazná. Zaslané referenční krouţky na rok 2008 bude s ÚOK CHD hodnotit i Ivan 

Pavel, v případě špatné čitelnosti bude s výrobcem jednáno o jiných odstínech. V otázce 

nákupu zahraničních krouţků bylo uvedeno, ţe jejich nevýhodou je to, ţe celková 

objednávka musí být odeslána jiţ v červnu, drobné operativní doobjednávky chovatelů 

přímo na dobírku se nevyřizují vůbec. Není (dle testů) pravda, ţe české krouţky jsou 

lámavější. Dále bylo konstatováno, ţe pokud se kritizuje odolnost krouţků, je třeba 

výrobci dodat poškozené vzorky, doposud se tak nestalo. Diskuse o křehkosti, snadném 

poškrábání a lámavosti krouţků jsou stále vedeny jen v teoretické rovině. 

   Dále Ing. Eliška Stejskalová konstatovala, ţe telefonicky projednaný doplatek za 

Vzorník plemen drůbeţe (v celkové výši 30 000 Kč) byl autorům jiţ zaslán na účet. 

Z rozpočtu ÚOK CHD byla proplacena mimořádná odměna za vícepráce na Vzorníku 

plemen drůbeţe. Důvod - původně stanovený rozsah díla, od něhoţ se odvíjela i stanovená 

odměna, byl maximálně 450 stran. Skutečný rozsah je 672 stan. Ve Vzorníku plemen 

drůbeţe jsou navíc ještě fotografie a barevné perokresby autorů. Tímto doplatkem se tak 

autorům vyplatil honorář adekvátní (vzhledem k rozsahu) se Vzorníkem plemen králíků.  

USNESENÍ 07/2/4/1: Referenční vzorky na krouţky na rok 2008 bude schvalovat ÚOK 

                                     spolu s Ivanem Pavlem. 

                     07/2/4/2: Autorům Vzorníku plemen drůbeţe byl (po předběţném telefonic- 

                                     kém projednání) vyplacen doplatek za vícepráce na vzorníku 

                                     v celkové výši 30 000 Kč. Celkově tedy byla autorům vyplacena 

                                     odměna (s ohledem na rozsah díla) adekvátní odměně za Vzorník 

                                     plemen králíků.  

 

Jednání bylo zakončeno ve 14.00 hodin 

                                                                                       Ing. František ŠONKA, v.r. 

                                                                                            předseda ÚOK CHD 

 

 

 

Zapsala – Ing. Eliška Stejskalová 

 


